
گروه اقتصادی - رستم قاسمی 
ـ وزیر راه و شهرســازی اخیرا اعلام 
کرده یک میلیون مسکن در کشور در 
مراحل ساخت و تکمیل قرار دارد. او 
پیش از این هم وعده داده بود در شش 
ماهه ابتدای ســال جــاری ۲ میلیون 
واحد طرح نهضت ملی مســکن به 

مرحله اجرا برسد.
بررسی ها نشــان می دهد طرح 
نهضت ملی مسکن دارای نقاط قوت 
و ضعفی اســت. به طور مثال تامین 
زمین برای یــک میلیون و ۳۶۴ هزار 
واحــد مســکونی تا کنــون از نقاط 
قوت آن اســت. اما عملکرد سیستم 
بانکی در پرداخت تسهیلات چندان 
مطلوب نیســت. طبــق قانون بانکها 
می بایســت سالیانه ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات به طرح جهش تولید 

و تامین مسکن اختصاص دهند.
از زمــان تصویب قانون جهش 
تولیــد و تامین مســکن در ۱۷ مرداد 
۱۴۰۰ بجز بانک مســکن که تاکنون 
حدود ۸۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
بــه پــروژه نهضــت ملی مســکن 
پرداخت کرده، سایر بانکها هیچگونه 
عملکردی در این زمینه نداشتند. ۱۵ 
هزار میلیــارد تومان نیز در این مدت 
آورده متقاضیــان بوده و در واقع رقم 
آورده حدود دو برابر مقدار وام است؛ 

در حالی که از ابتدا هدف گذاری این 
بود که تسهیلات بخش قابل توجهی 
از هزینه هــای ســاخت واحدهای 

نهضت ملی را پوشش دهد.
جاخالــی دادن بانکها از پروژه 
نهضت ملی مســکن در شرایطی این 
طــرح را با چالشــهای جدی مواجه 
کرده که بانکها در سال ۱۴۰۰ به طور 
کلی مبلــغ ۲۹۶۸ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات پرداخــت کردند و برای 

امسال ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان پیش 
بینی شده است. وزیر راه و شهرسازی 
می گوید که عمــده این وام به بخش 

خدمات پرداخت می شود.
کنــد بودن رونــد اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن پس از گذشت 
۹ ماه انتقاد ابراهیم رئیســی ـ رئیس 
جمهور را نیز در پی داشته است. عدم 
تخصیص زمین از سوی دستگاههای 
دولتی، اجرایی نشدن مالیاتهای حوزه 
مســکن، خالی بــودن صندوق ملی 
مسکن و تامین نشدن اعتبارات توسط 

نظام بانکی از جمله مشکلاتی است 
که پروژه را درگیر کرده است.

بــا توجه بــه عــزم دولت در 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی 
طی چهار ســال آینده، انتظار می رود 
اســتانداران به عنوان رئیس شورای 
مسکن اســتان ها نقش پررنگ تری 
را در اجــرای یکــی از مهم تریــن 

برنامه های دولت سیزدهم ایفا کنند.
آخریــن وضعیت طرح نهضت 

ملی مســکن حاکی  از آن است که تا 
پایان خردادماه به استان ها برای تامین 
اراضی، پالایــش متقاضیان و اجرای 

طرح فرصت داده شده است.
بنا بــه گفته محمود محمودزاده 
ـ معــاون وزیــر راه و شهرســازی، 
اراضی یک میلیون و ۳۶۴ هزار واحد 
طرح نهضت ملی مســکن با کاربری 
مسکونی تامین شده است. بیشترین 
تامین زمین در سیستان و بلوچستان و 
بوشهر و کمترین اراضی در کردستان، 
لرســتان، کرمان، تهران تامین شــده 

است که ضرورت دارد تا روند تامین 
اراضی سرعت یابد.

وی هم چنیــن گفت: بیش از ۳ 
میلیــون و ۷۰۰ هزار نفر از متقاضیان 
نیز به کارتابل استان ها معرفی شده اند 

تا روند پالایش آنها تکمیل شود.
نهضت ملی مســکن در یک 

نگاه
بنابرایــن گزارش، قانون جهش 
تولید و تامین مســکن )نهضت ملی 

مســکن( مصوب ۱۷ مردادماه ۱۴۰۰ 
یکــی از برنامه هــای کلان دولــت 
سیزدهم محسوب می شود. دولت با 
تلفیق دو طرح »نهضت ملی مسکن« 
و »اقدام ملی مسکن« قصد دارد چهار 
میلیون واحد مسکونی طی چهار سال 

احداث کند. 
بانک ها موظف شده اند سالیانه 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
به طرح جهش تولید و تامین مسکن 
اختصاص دهند. طبق آخرین آماری 
که محمودزاده ـ معــاون وزیر راه و 

شهرســازی ـ ارایــه داده تا روز ۲۸ 
فروردیــن ۱۴۰۱ تعــداد ۵۳۰ هزار 
واحد طرح اقدام ملی مســکن، ۳۲۱ 
هزار واحد نهضت ملی مسکن و ۱۰۸ 
هزار واحد طرح خودمالکی که برای 
دریافت تســهیلات به بانک معرفی 

شده، در حال اجرا است. 
تــا روز یکم خرداد ۱۴۰۱ برای 
یــک میلیون و ۳۶۴ هزار واحد تامین 
زمین شده است. مجموعا در دو طرح 
حمایتی نهضت ملی مســکن و اقدام 
ملی حدود ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر 
ثبــت نام کردند کــه ۲ میلیون و ۳۰۰ 
هزار نفر از شرایط لازم برخوردارند 

و تایید شدند.
رســتم قاســمی - وزیر راه و 
شهرســازی وعده داده کــه تا پایان 
مردادماه ۱۴۰۱ تعداد ۲ میلیون واحد 
به مرحله اجرا برسد. وام این واحدها 
در تهــران ۴۵۰ میلیون تومان، دیگر 
کلانشهرها ۴۰۰ میلیون، مراکز استانها 
۳۵۰ میلیون، سایر مناطق شهری ۳۰۰ 
میلیون و روستاها ۲۵۰ میلیون تومان 
با نرخ سود حداکثر ۱۸ درصد تعیین 
شــده اســت. طبق آخرین برآوردها 
قیمت هر متر مربع واحدهای نهضت 
ملی مســکن ۴ میلیــون و ۷۵۰ هزار 
تومــان خواهد بود و زمان ســاخت 
پروژه ۱۸ تا ۲۴ ماه تعیین شده است.

اقتصادی 6

گــروه اقتصــادی -بــا تغییر رســمی مبنــای ارزی محاســبه حقــوق ورودی، فعــلا اجرای سیســتمی 
آن تــا آمــاده ســازی ســامانه و بارگــذاری کــد تعرفــه بــه صــورت دســتی انجام می شــود. گمــرک اعلام 
 کــرده کــه احتمــالا تا شــنبه )۷ خــرداد(، ســامانه گمــرک آمــاده اجــرای سیســتمی تغییر حقــوق ورودی 

خواهد شد.
از سوم خردادماه، گمرک ایران بخشنامه تغییر مبنای محاسباتی حقوق ورودی و جزئیات تکلیف قانون بودجه در 
تبصره ۷ را به گمرک های اجرایی ابلاغ کرد که در اهم آن تغییر نرخ ارز محاسباتی ارزش کالای وارداتی در حقوق ورودی 
قرار داشت و از ۴۲۰۰ تومان به نرخ سامانه معاملات الکترونیک که نرخی نزدیک به بازار است، افزایش پیدا کرد. بر این 
اساس عملا ارز ۴۲۰۰ تومانی که از سال ۱۳۹۷ وارد محاسبات حقوق واردات شده بود، کنار رفت. اما آنچه که در ادامه 

مطرح شد آماده نبودن سامانه گمرک برای اجرای سیستمی تغییر مبنای ارزی حقوق ورودی بود.
وکیلی-مدیــرکل دفتــر واردات و مناطق آزاد گمرک- در توضیحی که در این رابطه ارائه کرده، این امر را با توجه 
به ضرورت آماده سازی سیستمی برای تعییر مبنا و زمان چند روزه برای آن، طبیعی دانسته و گفته است که به هر حال 
بخشنامه هیات وزیران در مورد کاهش سود بازرگانی از ابتدای سال به گمرک ابلاغ نشده بوده که اجرای آن از سمت 
گمرک تاکنون زمان برده باشد. کاهش سود بازرگانی در ۱۷ اردیبهشت تصویب و ۲۴ این ماه نیز ابلاغ شده است که در 

ادامه به گمرکهای اجرایی ابلاغ شد و قبل از آن نمی توانستیم تغییر نرخ ارز را اجرایی کنیم .
وی همچنین گفته که از ســوم خرداد که بخشــنامه دفتر واردات به گمرک ها ابلاغ شده است، تغییر مبنای حقوق 
ورودی در حال اجراست ولی با توجه به اینکه هنوز سیستم به طور کامل آماده نشده است، در بخش هایی به جای اینکه 

ماخذ حقوق ورودی سیستمی باشد، فعلا دستی وارد می شود ولی این روال چندان طول نخواهد کشید.
وکیلی این را هم گفت که با دریافت کد تعرفه ها از دفتر واردات  و بارگذاری در سامانه حقوق گمرکی، به احتمال 

زیاد تا فردا )شنبه( سامانه گمرک کاملا آماده بوده و تمام فرایند حقوق ورودی به صورت سیستمی انجام خواهد شد.
در این رابطه یادآور می شود که با حذف ارز ۴۲۰۰ از محاسبات حقوق ورودی گمرک، نرخ روز سامانه مبادلات 
الکترونیک که در تارنمای Fxmarketrate.cbi.ir بانک مرکزی هر روز قابل مشــاهده است، در سامانه گمرک نیز 

اعمال خواهد شد که این نرخ  از ۹ صبح هر روز تا ۹ صبح اولین روز کاری یعنی به مدت ۲۴ ساعت معتبر است.

ساز حقوق  ورودی فعلا کوک نیست

گــروه اقتصادی -  یک عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
گفــت کــه از قول رئیس ســازمان 
توسعه و تجارت شــنیده ام که قرار 
اســت ارز واردات آیفون به واردات 

خودرو اختصاص یابد.
فرهاد طهماســبی بــا تاکید بر 
ضرورت واردات خــودرو در بازه 
قیمــت برابر بــا خودروهای ایرانی 
گفــت: مجلس یازدهم این موضوع 
را به عنــوان یک خواســته مردمی و 
ضــرورت بازار مصــوب کرده و از 
دولت خواســته که این کار را انجام 
دهــد. بنابرایــن تصمیم مشــترک 
مجلس و دولت باید در جهت تنظیم 
بازار و خواســته مردم نتیجه داشته 
باشد. منفعت عمومی فلسفه واردات 

خودرو است.
دولت روی ثبت سفارش ها 
در بــازه قیمــت داخــل، نوع 
خودرو و امــکان خدمات دقت 

داشته باشد
ایــن عضو کمیســیون صنایع 
و معــادن مجلس ضمــن تأکید به 
نظارت بر بازه قیمتی برابر با تولیدات 
داخلــی گفت: دولت باید روی ثبت 
ســفارش ها نظارت داشــته باشد. 
همچنیــن نوع خودرویــی که وارد 
می شود، امکان ارائه خدمات پس از 

فروش برندها و سایر امکانات بسیار 
حائز اهمیت است.

ارز گوشــی  تخصیــص 
آیفون به واردات خودرو

نماینده مردم نی ریز و استهبان 
در مجلــس درباره بازه قیمت تعیین 
شــده برای واردات خــودرو ابراز 
بی اطلاعی کرد و گفت: این موضوع 
را از علیرضــا پیمان پــاک، رئیس 
سازمان توسعه و تجارت شنیدم که 
تأکید کردند کــه ارز ترجیحی ما به 
گوشــی آیفون اختصاص پیدا کرده 
بــود و واردکنندگان بــدون توجه 
ارز ترجیحــی موبایــل را با ارز آزاد 
می فروختند؛ بنابراین به جاســت که 
ارز ایــن بخش را به واردات خودرو 

اختصاص بدهند.

طهماســبی با بیان اینکه ممکن 
اســت بعضی از کارشناسان مخالف 
این کار باشــند، عنوان کرد: اگر قرار 
باشــد ارز آیفون حذف نشــود و به 
برندهــای دیگــر برود، ایــن اقدام 
چندان صحیح نیست. آنچه وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت مطرح 
می کند همــان اختصاص ارز آیفون 
به خودرو است. عقیده بنده هم این 
اســت که مــردم واردات خودرو را 

ترجیح می دهند.
جزئیــات واردات خودرو 

هنوز قطعی نشده است
عضــو کمیســیون صنایــع و 
معادن مجلس گفت: هنوز جزئیات 
واردات خــودرو در وزارت صمت 
قطعی نشده است. مصطفی طاهری 

در مورد جزئیــات واردات خودرو 
گفــت: دولت باید در این خصوص 
تصمیــم بگیرد و هنــوز در وزارت 
صمــت جزئیات آن قطعی نشــده 

است.
این نماینده مجلــس در ادامه 
افزود: اکنــون تصمیم گیری در این 
زمینه حق دولت است و دیگر ربطی 
به مجلس ندارد. واردات خودرو به 
عنوان یکــی از ابزار کنترل قیمت و 
کیفیت خودرو در دستور کار مجلس 
اســت که کلیــات آن رای آورده و 
منتظر هســتیم تا دولــت آیین نامه 
 اجرایــی و نحوه کار آن را به مجلس 

ارائه دهد.
طاهــری خاطرنشــان کــرد: 
مجلس طرح تحقیــق و تفحص از 
خودروســازان را هم برای پیگیری 
فساد و رانتی که در این حوزه وجود 
دارد، در دســت دارد کــه در حال 
انجام اســت و گزارش هایی در این 
خصوص جمع آوری و ارایه شــده  

است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلــس در پایان گفــت: البته همه 
وزرا برای پاســخگویی هر هفته به 
مجلس می آیند و فعلا مورد خاصی 
نبوده که بخواهند از وزیر صمت در 

خصوص خودرو پیگیری کنند.

گروه اقتصادی -  در این گزارش 
به بررســی میزان اقســاط وام ودیعه 
مسکن و نحوه بازپرداخت آن پرداخته 

شده است.
پرداخــت وام ودیعه مســکن به 
مســتاجران، برای سومین سال متوالی 
به تصویب رســید و بر اساس مصوبه 
اصلاحــی شــورای پــول و اعتبار، 
 تسهیلات کمک ودیعه مسکن در تهران 
به ۱۰۰، در مراکز اســتان ها به ۷۰ و در 
شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر هم به ۴۰ 

میلیون تومان افزایش یافت.
پیش از این، پرداخت تســهیلات 
کمک ودیعه مسکن به مستأجران برای 
شهر تهران، مراکز استان ها و سایر نقاط 
شــهری، به ترتیب ۶۰، ۴۵ و ۳۵ میلیون 

تومان بود.
هم اکنون برای تســهیلات ۱۰۰ 
میلیون تومانی ودیعه مســکن در شهر 
تهران با نرخ ســود ۱۸ درصد و مدت 
بازپرداخت ۵ ساله، میزان اقساط ماهانه 
حــدود  ۲ میلیــون و ۵۳۹ هزار تومان 
است. سود این تســهیلات نیز حدود 

۵۲ میلیون تومان می شــود؛ به طوریکه 
بایــد در مــدت ۵ ســال، ۱۵۲ میلیون 
تومان  بازگردانده شود. همچنین برای 
تســهیلات ۷۰ میلیون تومانی هم باید 
متقاضیــان مبلغی حدود یک میلیون و 
۷۷۷ هــزار تومان ماهانه پرداخت کنند 
و سود آن حدود ۳۷ میلیون تومان است؛ 
یعنی متقاضیان درمدت ۵ ســال، باید 
۱۰۷ میلیون تومان به بانک بازگردانند. 
برای تسهیلات ۴۰ میلیون تومانی نیز، 
باید متقاضیان ماهانه حدود یک میلیون 
تومان اقســاط پرداخت کنند و  میزان  
سود این تســهیلات در ۵ سال، حدود 
۲۱ میلیون تومان اســت که درمجموع، 
افراد باید ۶۱ میلیون تومان باز پرداخت 

داشته باشند.
بازپرداخــت  مدل هــای 
تســهیلات ودیعه مسکن هنوز 

قطعی نیست
به گفته رســتم قاسمی وزیر راه و 
شهرسازی، اعتباراتی که برای تسهیلات 
ودیعه مسکن طی امسال در نظر گرفته 

شده، ۴۰ هزار میلیارد تومان  است.

او می گویــد که امســال، میزان 
نظارت ها بر روند پرداخت تسهیلات 
ودیعه مســکن بسیار بالا خواهد بود و 
اجازه دریافت تسهیلات را به متقاضیانی 
که به صورت صــوری قرارداد منعقد 
می کننــد، نخواهیــم داد. بانک ها هم 
موظــف شــدند تمامی ایــن میزان 

تسهیلات را پرداخت کنند.
محمــودزاده معاون وزیــر راه و 
شهرسازی گفته، برای نحوه بازپرداخت 
تســهیلات ودیعه مســکن، دو مدل 
تعریف شده که نتیجه آن پس از بررسی 
بیشتر اعلام می شود و ممکن است میزان 
اقساط پرداختی طبق مدل هایی که ارائه 

می شود، تغییراتی داشته باشد.
محمودزاده اعلام کرد، متقاضیانی 
که پارسال تســهیلات ودیعه مسکن 
دریافت کرده اند، امســال هم می توانند 
مابه التفاوت این تسهیلات را دریافت 
کنند. طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، 
متقاضیانی که پارسال تسهیلات ۷۰ و ۴۰ 
میلیون تومانی دریافت کرده اند، امسال 
می توانند ۳۰ میلیون تومان و متقاضیانی 

که در شهرهای کوچک تسهیلات ۲۵ 
میلیون تومانی دریافــت کرده بودند، 
امســال می توانند ۱۵ میلیون تومان مابه 
التفاوت تســهیلات پارسال را دریافت 
کننــد. متقاضیان  دریافــت وام ودیعه 
مســکن، همانند متقاضیــان ثبت نام 
طرح جهش تولید مسکن، باید متاهل 
بوده یا اینکه سرپرســت خانوار باشند. 
تسهیلات اجاره خانه سال ۱۴۰۱ که از 
سوی دولت ارائه شده، به افراد مجردی 
که سرپرســت خانواده  هستند، تعلق 
نمی گیرد. تســهیلات ودیعه مســکن 
امسال همانند سال های گذشته، به زنان 
مجرد بالای ۳۵ ســال سن که با خانواده 
زندگی نکرده و در واقع، خودسرپرست 
هســتند و مردانی که سابقا، سرپرست 
خانوار بوده، اما هم اکنون به دلیل طلاق 
یا فوت همسر مجرد هستند نیز، تعلق 

می گیرد.
شرایط اجاره نامه برای ثبت 

نام وام ودیعه مسکن ۱۴۰۱
وزارت راه و شهرســازی اعــلام 
کــرده، برای اینکه ثبت نــام وام ودیعه 

مسکن، از ســوی این وزارتخانه مورد 
تایید قرار گیرد و متقاضی برای دریافت 
این تســهیلات به بانک معرفی شود، 
علاوه بر اینکه متقاضی تسهیلات اجاره 
خانه باید دارای شــرایط لازم باشــد، 
ضروری است تا اجاره نامه ارائه شده از 
ســوی او نیز ویژگی های تعیین شده از 

سوی دولت را داشته باشد.
 بنا به دستور ســتاد ملی مقابله با 
کرونا و همچنین ستاد تنظیم بازار، امسال 
همانند دو سال گذشته برای بازار اجاره 
سقف افزایش نرخ تعیین شده؛ به طوری 
که مالکان در اســتان تهران حق ندارند 
بیش از ۲۵ درصد نرخ های اجاره خود 
را افزایش دهند و در شــهرهای دیگر 
هــم، هیچ مالکی حق ندارد بیش از ۱۵ 
درصد افزایش اجاره بها داشته باشد. به 
گفته بسیاری از مستاجران در ارتباط با 
باشــگاه خبرنگاران جوان، مالکان این 
قوانین را رعایت نمی کنند و هنوز سامانه 
طرح نهضت ملی مسکن برای ثبت نام 
متقاضیان دریافت تسهیلات وام ودیعه 

مسکن باز نشده است.

گروه اقتصادی - دبیر فدراسیون 
تشکل های صنایع غذایی گفت: دولت 
در تصمیــم گیری هــا از تجربیات و 
نظرات بخش خصوصی استفاده نمی 

کند.
محسن نقاشــی، دبیر فدراسیون 
تشکل های صنایع غذایی و کشاورزی 
در نشســتی خبری گفت: اگرچه طی 
سال های اخیر مسئولان شعار حمایت 
از تولید را می دهنــد، اما مجلس باید 

حمایت از تولید را قانونی کند.
وی تصریــح کرد: با اصلاح نظام 
یارانه و افزایــش ۵۰ درصدی حقوق 
و دستمزد، بیمه و مالیات، تولیدکننده 
چاره ای جز اصلاح قیمت ندارد، هرچند 
به واســطه رقابت بین تولیدکنندگان، 

قیمت ها نوسان چشمگیری ندارد.
دبیر فدراسیون تشکل های صنایع 
غذایــی و کشــاورزی افــزود: وقتی 
تسهیلات با نرخ بهره ۱۸ درصد توسط 
بانــک در اختیــار تولیدکنندگان قرار 
می گیرد، با احتساب ترهین سند، بلوکه 
پول و … ۲۲ درصد تمام می شود که این 
امر هزینه تمام شده را به شدت افزایش 
می دهد. درج قیمت تولیدکننده و عدم 
درج قیمت مصرف کننده بر روی کالا با 
انتقاد شدید تولیدکنندگان رو به رو شد 
که با پیگیری هایی مکرر، قیمت مصرف 
کننده الزامی شد، چرا که با لحاظ درصد 

ســودهای مختلف، مصرف کنندگان 
نسبت به تولیدکنندگان بدبین می شدند.
وی بــا اشــاره به بــی توجهی 
دولت به بخش خصوصی در تصمیم 
گیــری ها، افزود: تصمیمات پشــت 
درهای بســته گرفته و سپس به بخش 
خصوصی ابلاغ می شــود بدون اینکه 
نظر آنها پرســیده شود. امیررضا ثابت 
پی، رئیس فدراســیون صنایع غذایی 
نیز در این نشست گفت: اصلاح نظام 
یارانــه و تأثیر گذاری بر قیمت روغن، 
مرغ و تخم مرغ موجب شــده فروش 
صنعت غذای آماده به واســطه قدرت 
خرید ۵۰ درصــد کاهش یابد. رئیس 
فدراسیون تشکل های صنایع غذایی و 
کشاورزی تصریح کرد: با نوسان قیمت 
مــرغ، تخم مرغ و روغن در پی حذف 

ارز ترجیحی، سرمایه در گردش ۲ برابر 
افزایش داشته است. ثابت پی افزود: با 
اصلاح نظــام یارانه، دورریز کاهش و 
بهره وری افزایش می یابد و در مجموع 
بحث یارانه ها بیشترین تأثیر گذاری را 
بر صنعت غذا داشته است. وی گفت: 
با توجه به جراحــی اخیر در اقتصاد، 
بــازار خود را پیــدا می کند و این طور 
نیســت که تولیدکنندگان حاشیه سود 
خود را بالا برند، چرا که شــرکت های 
رقابتی جایگزین می شــوند؛ بنابراین 
در بــازار رقابتی آزاد، جنگ به ســبب 
رقابت بین تولیدکنندگان بر سر ارزان تر 
کردن قیمــت کالاهاســت که دیگر 
قیمت دســتوری معنا ندارد. بر اساس 
آمار اعلامی فدراسیون صنایع غذایی 
و کشــاورزی، روزانه یک دهم مردم 

غذای آماده مصرف می کنند، همچنین 
نیروی انسانی ارزان یک مزیت رقابتی 
برای حضور در بازارهای خارجی است 
حسن گرجی عضو فدراسیون تشکل 
صنایع غذایی و کشــاورزی نیز در این 
نشست گفت: پس از درگیری روسیه و 
اوکراین، امنیت غذایی جهان به مخاطره 
افتاد، چرا که این دو کشور تأمین کننده 
۲۷ تــا ۲۸ درصد گنــدم و ۴۰ درصد 
غلات و دانه های روغنی بودند. امنیت 
غذایی اولویت تمامی کشورهاست که 
در این راستا برخی دولت ها صادرات 
گنــدم را ممنــوع اعــلام کردند و در 
کشور ما هم برای حفظ امنیت غذایی 
حاکمیت باید به کمک تولیدکنندگان 
بیاید. عضو فدراســیون تشکل صنایع 
غذایــی و کشــاورزی تصریح کرد: 
قانون تســهیل فضای کســب و کار 
به درســتی اجرا نمی شود، درحالیکه 
دولت در تصمیم گیری ها باید با بخش 
خصوصی مشــورت کنــد و از توان 
بخش خصوصی بهره بیشتری بگیرد.

برای حفظ امنیت غذایی دولت باید به 
کمک تولیدکننده بیاید و با تسهیلات 
ارزان قیمت و دریافت مالیات کمتر آنها 
را حمایــت کند. هر چند مالیات از ۲۵ 
درصد به ۲۰ درصــد کاهش یافته اما 
بــرای حفظ واحدهای تولیدی باید به 

سرعت به ۵ درصد برسد.

عضو کمیسیون صنایع مجلس  :

ارز گوشی آیفون به واردات خودرو اختصاص می یابد

اقساط وام ودیعه مسکن چقدر می شود؟

گلایه های بخش خصوصی از دولت؛

حذف بخش خصوصی درتصمیم گیری ها

کند بودن روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن پس از گذشت ۹ ماه انتقاد ابراهیم رئیسی 
ـ رئیس جمهور را نیز در پی داشــته اســت. عدم تخصیص زمین از سوی دستگاههای 
دولتی، اجرایی نشدن مالیاتهای حوزه مسکن، خالی بودن صندوق ملی مسکن و تامین 
نشدن اعتبارات توسط نظام بانکی از جمله مشکلاتی است که پروژه را درگیر کرده است.

بانک ها کی می خواهند گوشه 
چشمی به نهضت مسکن نشان دهند؟

با گذشت ۹ ماه از تصویب قانون جهش تولید و تامین مسکن، بجز بانک مسکن که ۸۰۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات به این پروژه اختصاص داده، دیگر بانکها به تکلیف خود در زمینه پرداخت ۳۶۰ هزار میلیارد تومان اعتبار 

سالیانه این طرح عمل نکرده اند.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل  
شــرکت خدمات دریایی و مهندسی 
کشتیرانی قشم گفت: خوشبختانه در 
تحریم های دوم با توجه به اســتفاده از 
تجربه دور زدن تحریم های دوره اول، 
میزان مصرف ســوخت کاهش پیدا 
نکرد و اتفاقا روند مصرف ســوخت 
افزایشی بوده چراکه فعالیت کشتی ها 
رشد داشت و تنها مسیرها تغییر کرده  

است.
سعید قبیتی در حاشیه بازدید از 
سایت سوخت رســانی با بیان اینکه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران ۵۵ 
ســال پیش تاسیس شد و امروز دارای 
۱۵۰ فروند شناور ملکی است، اظهار 

داشــت: در حال حاضر سن ناوگان 
شرکت کشــتیرانی حدود ۱۷.۵ سال 
اســت که به دنبال از رده خارج سازی 
شناورهای قدیمی تر هستیم. همچنین 
یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار مجموع 
فروش کشتیرانی در سال ۱۴۰۰ بوده  و 
امسال این رقم را افزایش خواهیم داد. 
وی با بیان اینکه بانکرینگ قشم 
با ظرفیت ۵۳ هــزار تن فعالیت دارد، 
افزود: شــرکت سوخت رسانی با در 
اختیار داشــتن ۶ کشتی ملکی در سال 

گذشــته ۹۹ درصد سوخت را تامین 
کرده و ســالانه ۴۰۰ هزار تن سوخت 

شناورها را تامین کنیم.
مدیرعامــل شــرکت خدمات 
دریایی و مهندسی کشتیرانی قشم در 
پاســخ به این سوال مبنی بر تواناهایی 
ایــران در رقابت با فجیــره در بحث 
ســوخت رســانی در منطقــه اظهار 
داشــت: در حال حاضــر مهم ترین 
محدودیت اصلی شــرکت خدمات 
مهندسی کشتیرانی قشــم مربوط به 

دسترســی به امکانات است. فجیره 
دارای مخــازن متعدد اســت و حجم 
قابل توجهی نسبت به سوخت رسانی 
قشم سوخت کم سولفور را  دریافت 
می کند و دسترسی بیشتری به سوخت 

کم سولفور دارد.  
قبیتــی ادامه داد: مشــکلات و 
چالش هــای بانکرینــگ را با دولت 
مطرح کرده ایم که مهمترین آنها وضع و 
اعمال مقررات دست و پا گیر است که 
اجازه نمی دهد که رغبتی برای توسعه 

داشــته باشیم که از جمله این مسائل، 
مشکلات گمرکی، مشکلات تعرفه ای 
است که دستگاه متولی این مقررات را 
به اجرا می کنند که جذابیت بانکرینگ 
را بــرای توســعه فعالیت ها کاهش 
می دهند.  البته پیشــنهادات اصلاحی 
شــرکت های سوخت رسان از طریق 
انجمن بانکرینگ به واحدهای ذیربط 
منعکس شده و در حال پیگیری است.

وی با تاکید بر اینکه فجیره و قشم 
رقیب یکدیگر نیستند و هر یک از این 

سایت های ســوخت رسانی فعالیت 
و ســهم خــود را در این منطقه دارند، 
گفت: زمانی می توان قشــم و فجیره 
رقیب یکدیگر دانســت که در شرایط 
مساوی و یکسان در بازار خلیج فارس 
که ســالانه ۵۰ هزار فروند کشتی از آن 
عبور می کند، حضور داشــته باشند و 
بتوانند در شرایط رقابتی مشتری جذب 

کنند.  
مدیرعامــل شــرکت خدمات 
دریایی و مهندســی کشــتیرانی قشم 

افزود: در حال حاضر تمرکز شــرکت 
خدمات دریایی و مهندســی  بر تامین 
نیاز داخلی است و فجیره هم  بر اساس 
شرایطی که دارند در بازار خلیج فارس 
فعالیت می کنند.  قبیتی در پاســخ به 
این ســوال که آیا پس از تحریم های 
ترامپ میزان مصرف سوخت کشتی ها 
کاهش پیدا کرده، گفت: خوشبختانه در 
تحریم های دوم با توجه به اســتفاده از 
تجربه دور زدن تحریم های دوره اول، 
میزان مصرف سوخت کاهش پیدا نکرد 

و اتفاقا روند مصرف سوخت افزایشی 
بوده است چراکه فعالیت کشتی ها رشد 
داشت و تنها مسیرها تغییر کرده  است.  
وی با اشــاره به برنامه های توسعه این 
مجموعه و احداث شــهرک دریایی 
در منطقه سوخت رسانی قشم اظهار 
داشــت: طرح های توسعه ای به قوت 
خود باقی است و در بحث سهامداری 
با ســهام داران این مجموعه مشکل و 
محدودیتی برای اجــرای برنامه های 
توسعه ای نداریم. همچنین با توجه به 
شرایط فعلی با توجه به اینکه شرکت 
هیا خارجی هــم ملاحظات خود را 
دارنــد، توقع ورود ســرمایه گذاران 

خارجی را نداریم.

مدیرعامل شرکت خدمات دریایی و مهندسی کشتیرانی قشم  :

تجربه دور زدن تحریم های دوره اول، مانع کاهش فعالیت کشتی ها شد
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